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Hlasovat se bude v  pátek a  v  sobotu 
8.  a 9. října v  základní škole. Hlasova-
cí lístky do schránek předem nepřijdou, 
k  dispozici budou až na místě. Lidé na 

nich označí křížkem odpověď ano, nebo 
ne. Tím vyjádří, zda se stavbou nákupní-
ho centra a hal pro lehký průmysl souhla-
sí, či nikoli. 

„Obálky pro volby a referendum se od 
sebe budou lišit velikostí i  barvou. Pro 
referendum budou ve formátu A5 a bílé, 
pro volby A4 a  šedé. Abychom přede-
šli omylům, házet je budou lidé všech-
ny do stejné urny. Komise je roztřídí až 
po skončení voleb,“ upřesnila tajemnice 
 Jarmila Kaločová. 

Jak dodala, aby bylo referendum plat-

né, musí hlasovat alespoň 35 procent 
oprávněných voličů.

Závazek pro městský obvod,
ale ne pro investora projektu

Jak referendum dopadlo, úřad zveřejní 
v  neděli 10. října. „Místní referendum je 
závazné pro náš městský obvod, staro-
bělský úřad se jím tím pádem musí řídit. 
Průmyslové zóny však řeší město a pro něj 
ani investora nebude výsledek referenda 
závazný,“ upozornil starosta Staré Bělé 
Mojmír Krejčíček.  

Starobělské pohledy
Povedl se vám pohledný snímek ze Staré Bělé? Pošlete nám jej na e-mail starobelsky.zpravodaj@gmail.com. Rádi jej otiskneme. (red)

Poděkování za úrodu. Foto: Jan Pasečný
více na str. 16
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Urgentní telefonní číslo Městské policie 156 

IVC Ostrava-Jih:  950 734 156

 Kaminského 636/12, Ostrava-Nová Bělá
Obě telefonní linky fungují nepřetržitě. Volejte v případě zjištění protiprávního  jednání, pohybu podezřelých osob a podobně.

156

pokračování na straně 4

Referendum: Chcete obchodní centrum?
Společně s  volbami do sněmovny 
čeká Starobělany místní referen-
dum. Mají v  něm říct, co si myslí 
o  záměru soukromého investora 
postavit v obci retail park s obcho-
dy a průmyslové haly. 
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Rada městského obvodu Stará Bělá na svém 49. a 50. zasedání mimo jiné rozhodla:

  zadat veřejnou zakázku malého rozsa-
hu na instalaci zabezpečovacího sys-
tému v  objektu Blanická 187/1068 ve 
Staré Bělé společnosti Global Elektro-
nic s.r.o., se sídlem Plzeňská 968/384, 
Ostrava, za cenu 59 714 Kč bez DPH.  

  uzavřít smlouvu o  sdružených služ-
bách dodávky plynu s  dodavatelem 
ALPIQ ENERGY SE, se sídlem Jungma-
nnova 26/15, Praha, IČ: 28477090, na 
dobu určitou od 1. 1. 2022 do 1. 1. 2024 
pro objekt K Průplavu 1066.

  uzavřít dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo 
na realizaci stavby „Přestupní mís-
to v ulici Proskovická v Ostravě-Staré 
Bělé” se společností Hochbau, s.r.o., 
se sídlem Povětronní 1286/71, Ostrava, 
kterým se upravuje termín dokončení 
stavby, a to na den 31. 10. 2021.

  uzavřít dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo 
na realizaci stavby „Rekonstrukce 
chodníku Na Lukách” se společností 
Ostravské komunikace, a.s., se sídlem 
Novoveská 1266/25, Ostrava, kterým 
se upravuje termín dokončení díla na 
den 30. 11. 2021.

  uzavřít dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo 
na realizaci stavby „Zřízení vjezdového 
ostrůvku na ulici Na Lukách” se spo-
lečností Ostravské komunikace, a.s., se 
sídlem Novoveská 1266/25, Ostrava, 
kterým se upravuje termín dokončení 
díla na den 30. 11. 2021.

  uzavřít dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo 
na realizaci stavby „Rekonstrukce 
oplocení hřbitova ve Staré Bělé – II. 
etapa, jihovýchodní strana” se spo-
lečností PROFI PLOTY s.r.o., Nádražní 
601/159, Ostrava, kterým se upravuje 
termín dokončení díla na den 30. 11. 
2021.

  zadat veřejnou zakázku malého roz-

sahu na zhotovení 3 kusů dřevěných 
soch pro Starobělský betlém (Marie, 
Josef, Ježíš) Jiřímu Vyvialovi, se sídlem 
Krmelínská 394/202a, Ostrava, za cenu 
140 000 Kč.

  zadat veřejnou zakázku malého rozsa-
hu na službu „Zimní údržba místních 
komunikací v městském obvodě Stará 
Bělá 2021–2022“ 

a)  Josefu Cihelkovi, se sídlem Ječ-
mínkova 70/889, Ostrava, 

b)  Jaroslavě Zezulkové, se sídlem 
Na Popí 48/58, Ostrava, 

  za cenu 9 000 Kč za hotovost 1 trakto-
ru/měsíc a 180 Kč za 15 minut výkonu 
traktoru, obojí bez DPH.

  uzavřít smlouvu o nájmu LED světelné 
vánoční výzdoby se společností MK - 
mont illuminations s.r.o., se sídlem Prů-
myslová 6, 431 51 Klášterec nad Ohří, 
na dobu určitou do 30. 6. 2026 za cenu 
10 000 Kč bez DPH za 1 sadu/rok.

  zadat veřejnou zakázku malého rozsa-
hu na stavební práce „Úprava zpevně-
ných ploch u křižovatky ulic Mitrovická, 
Proskovická a Na Lukách” společnosti 
Hochbau, s.r.o., Povětronní 1286/71, Os-
trava, za cenu 816 730,50 Kč bez DPH.

  zadat veřejnou zakázku malého rozsa-
hu na provedení generální opravy trak-
toru NEW Holland T3030 panu Karlu 
Staňkovi, se sídlem Na Popí 62/896, 
Ostrava, za cenu maximálně 100 000 
korun. 

  zadat veřejnou zakázku malého rozsa-
hu na dodávku služby „Přístavba zá-
kladní školy – administrace veřejných 
zakázek” společnosti VIA Consult a.s., 
se sídlem Svobody 527, Třinec, za cenu 
160 000 Kč bez DPH.

Jarmila Kaločová
tajemnice

Zastupitelstvo městského obvodu Stará Bělá na svém 13. zasedání mimo jiné rozhodlo:

  vydat záporné stanovisko k záměru 
prodeje pozemku par. č. 1351/4 a části 
pozemku par. č. 1351/1, vše orná půda, 
v kat. území Stará Bělá, obec Ostrava, 
o výměře 532 m2.

  vydat kladné stanovisko k nabytí ne-
movité věci, a  to části pozemku par. 
č. 126/1, trvalý travní porost, v kat. úze-
mí Stará Bělá, obec Ostrava, nacháze-
jící se pod místní komunikací Viničná, 
a k  jeho svěření do správy městského 
obvodu Stará Bělá.

  vyhlásit místní referendum ve dnech 
8. a 9. října 2021, a to na území měst-
ského obvodu Stará Bělá o  otázce: 
Souhlasíte se stavbou nákupního cen-
tra a  hal pro lehký průmysl v  lokalitě 
Junácká označeném v Územním plánu 
města Ostravy jako plocha č. P41 s na-
vrženým způsobem využití Lehký prů-
mysl?

Jarmila Kaločová
tajemnice

Zprávy ze zastupitelstva

Zprávy z rady

Útěk z pevnosti

online soutěž pro děti a mládež, 
kdy nalezení cesty z pevnosti je 
klíčem k vítězství
celý měsíc, více na www.kmo.cz

TÝDEN KNIHOVEN

Druhá šance pro knihy
knižní bazar, pošlete svou pře-
čtenou knihu dál nebo si odneste 
z knihovny jinou
4. a 7. října během půjčování

Ze všeho jde 

něco vyrobit

tvoření z odpadových materiálů, 
výtvarná dílna pro děti 
4. a 7. října během půjčování

Pavla Řehová
knihovnice

ŘÍJEN

v knihovně
MITROVICKÁ 3, STARÁ BĚLÁ

www.kmo.cz

Informujeme občany, že plat-
by v  pokladně Úřadu měst-
ského obvodu Stará Bělá je 
možné nově provádět i  bez-
hotovostně platebními karta-
mi.  (kal)

Na úřadu můžete 
platit kartou

Zahrádkářské 
loučení s létem
V  pátek 15. října pořádá za-
hrádkářské sdružení tradiční 
Rozloučení s  létem. Uskuteč-
ní se v  klubovně zahrádkářů 
od 15 hodin. Těšit se můžete 
na guláš i  další občerstvení 
a  cimbálovou muziku Úsměv.
Srdečně zveme.

 Jiří Zálesný
Sdružení zahrádkářů 

obce Stará Bělá
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V minulém čísle jsem vás informo-
val o dokončení přestupního místa na 
ulici Proskovické a přesunu zastávky 
Stará Bělá, křižovatka. V době uzá-
věrky zpravodaje jsem měl příslib ne-
jen zhotovitele, ale zejména správců 
telekomunikačních kabelů a plynovo-
du, že vše do 31. srpna bude hotovo.

Zastávku se sice podařilo zprovoz-
nit dokonce již ve středu 23. srpna za 
nemalého úsilí zhotovitele a souhlasu 
dopravního podniku a Policie ČR, ale 
zcela se nepovedlo přimět správce 
sítí k razantnímu přístupu k dokonče-
ní svých prací.

Ke středě 22. září, kdy píšu tento 
článek, je naplánován již čtvrtý ter-
mín dokončení přeložky plynovodu, 
tak snad…

Přijměte, prosím, mou omluvu za 
problémy, které vám nedokončení 
stavby v původním termínu způsobi-
ly. Děkuji.

Mojmír Krejčíček
starosta

Omluva starostyStará Bělá bude mít 750 let, 
zapojte se do příprav
Co vyrobit na památku?

Kterými předměty si připomenout, že je Staré Bělé 750 let? Máte nápad, 

co byste si chtěli pořídit nebo věnovat někomu druhému na památku? Dejte 

o něm vědět úřadu – buď osobně nebo e-mailem na adrese posta@starabela.

ostrava.cz. Drobné předměty pak ponesou logo starobělských oslav.

Ozdobte plot historií
Doneste nejpozději do konce října 2021 na úřad fotografi i, která zachycuje 

váš dům nebo jeho obyvatele před mnoha lety, klidně desítkami let.

Historickou fotku nechá úřad na své náklady zvětšit na velký formát a vy-

tisknout tak, abyste si ji mohli během hlavního týdne oslav před polovinou 

června 2022 vyvěsit na plot. Ze starobělských plotů se stane výstavní síň – 

kdo půjde vesnicí, uvidí, jak rozmanitě vypadala kdysi.

Z fotografi í vznikne i památeční obecní fotoalbum.

1. křižovatka ulic Mitrovická a Pod Lesíkem (u domu č. 333/6)
2. ulice Klečkova (parkoviště dole u ulice Mitrovické)
3. ulice Studeňská a Slučí
4. ulice Ječmínkova (u domu č. 961/34)
5. ulice Gregárkova (za křižovatkou ulic Mitrovická a Gregárkova)
6. křižovatka ulic Do Svahu a Povětronní
7. ulice Vaňkova před domem č. 454/12

8. ulice Proskovická, u bývalé prodejny potravin (ulice Na Sovinci)
9. křižovatka ulic Mitrovická a Smyčkova (napravo za mostem)
10. ulice K Průplavu, u kontejnerů na separovaný sběr
11. křižovatka ulic Potoky, Na Močárku a Povětronní (před garážemi)
12. křižovatka ulic Ruskova a Folvárek
13. ulice Holainova (za potokem na pravé straně u domu č. 469/25)
14. ulice Na Lukách, u regulační stanice plynu

19.–20. 

ŘÍJNA

2021

20.–21. 

ŘÍJNA

2021

Kde budou stát  velké kontejnery

Upozornění
Do velkoobjemových kontejnerů na domovní odpad 
nesmí být ukládána stavební suť a rostlinné zbytky 
(tráva, listí, větve). Kontejnery budou přistavovány 
v průběhu dne a následný den ve stejném pořadí zase 
odváženy. Dále prosíme občany obce, kteří na uvede-
ných místech parkují svá vozidla, aby si je v tyto dny 
přeparkovali na vhodnější místo.

Žádost o spolupráci
Prosíme všímavé spoluobčany, pokud ví o  nějaké černé 
skládce či nepořádku na veřejném prostranství, aby nám 
tuto informaci neprodleně telefonicky či e-mailem poskyt-
li. Město nám na tyto potřeby poskytlo možnost přistavení 
kontejnerů nad rámec výše uvedené akce.

Kateřina Špesová, referent odboru stavebně správního
599 424 102, 724 960 700
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pokračování ze strany 1

Referendum: Chcete obchodní centrum?

Ani tak si nemyslí, že je referendum 
zbytečné. „Pokud dorazí dostatečný po-
čet občanů, budeme mít v  rukou rele-
vantní data o názoru místních, což může 
zajistit u případných jednání větší sílu,“ 
zdůvodnil Krejčíček. Zároveň poprosil 
a  vyzval Starobělany, aby se hlasování 
zúčastnili, vyjádřili názor a byli solidární 
s lidmi, kterých se má plánovaná stavba 
bezprostředně dotknout.

Všelidové hlasování? 
Vůbec poprvé

Místní referendum bude mít v  obci 
premiéru. Jeho konání odhlasovali sta-
robělští zastupitelé ve středu 15. září. 
O záměru postavit na poli podél Junácké 
takzvaný retail park se na jednání mlu-
vilo úplně na konec. A také nejdéle. Na 
úřad dorazily desítky Starobělanů, kteří 
se stavbou nesouhlasí.  

Obec na takzvané lidové hlasová-
ní vyčlenila z  rozpočtu 100 tisíc korun. 
„Z toho 51 400 korun budou stát odmě-
ny pro členy komisí, zhruba tisíc korun 
pohoštění a dalších přibližně čtyři tisíce 
půjdou na tisk hlasovacích lístků a  za-
koupení obálek,“ vyčíslila tajemnice Jar-
mila Kaločová.

Markéta Groholová

Starobělané mohou vyjádřit svůj názor na nákupní centrum a průmyslové haly v místním 
referendu.

Kdy? 
V pátek 8. října od 14 do 22 ho-
din a v sobotu 9. října od 8 do 
14 hodin.

Kde? 
Základní škola Stará Bělá, Ju-
nácká 700, pavilon A.

Jak zní otázka?
Souhlasíte se stavbou nákupní-
ho centra a hal pro lehký prů-
mysl v  lokalitě Junácká ozna-
čeném v Územním plánu města 
Ostravy jako plocha č. P41 s na-
vrženým způsobem využití 
„Lehký průmysl“?

O místním 
referendu
Co to je?
Místní referendum neboli místní li-
dové hlasování je jedním z institutů 
přímé demokracie. Rozhodují v něm 
oprávněné osoby formou souhla-
su či nesouhlasu o konkrétně polo-
žených otázkách. Koná se tajným 
hlasováním na základě všeobecné-
ho, rovného a přímého hlasovacího 
 práva.

Kdo může hlasovat?
Právo hlasovat v místním referendu 
má každá osoba, která má právo vo-
lit do zastupitelstva obce.

Jaká účast je potřeba?
Referendum je platné, pokud se jej 
zúčastní alespoň 35 procent opráv-
něných osob.

Zdroj: www.mvcr.cz

Základní informace 
k plánovanému referendu

Jak hlasovat? 
Označit křížkem v  příslušném rámečku 
odpověď ano nebo ne. Hlasování se lze 
i  zdržet neoznačením žádné z odpovědí. 
Hlasovací lístek je následně potřeba vlo-
žit do obálky a tu do hlasovací schránky, 
urny.

Mohou hlasovat imobilní občané?
Ano. Stejně jako u voleb do Poslanecké 
sněmovny si mohou objednat přenosnou 
urnu telefonicky na číslech 599 424  101 
nebo 599 424  107, případně požádat 
osobně na úřadě.

Kdy bude výsledek? 
V neděli 10. října.

O referendu rozhodli zastupitelé v září. Byly u toho desítky Starobělanů. 
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Před pátou odpoledne bylo v  jedna-
cím sále plno. Nezůstala volná židle, ko-
lem stěn stál jeden vedle druhého. Přišel 
i Tomáš Skoček, zástupce fi rmy SANATO 
invest, která připravila studii. Na ní je na 
poli podél Junácké ulice nakreslené ná-
kupní centrum a  několik hal pro lehký 
průmysl. 

Dorazili i  manželé Hodulíkovi. Při po-
hledu na připravenou studii zjistili, že 
investor navrhl haly i na jejich pozemek. 
„Vůbec jsme to netušili, nikdo s  námi 
o něčem takovém nejednal, ani nás ne-
kontaktoval, že by chtěl odkoupit poze-
mek,“ divili se.

„V této místnosti nenajdete člověka, 
který by s  vaším plánem souhlasil. To 
je vaše výchozí pozice,“ poznamenal 
starosta Staré Bělé Mojmír Krejčíček 
a předal slovo zástupci investora. Tomáš 
Skoček nejprve projekt představil a po-
psal urbanistickou studii. „Půjde o nízko-
nákladové centrum, stavěli jsme již více 
podobných. Navržené obchody nejsou 
fi nální, co se týče potravin, tak nejdále 
jsme v jednání právě s Billou,“ zaznělo na 
úvod s tím, že v návrhu je i KFC, samo-
obslužná myčka, samoobslužné stojany 
čerpací stanice Benzina, ale i protihluko-
vá stěna podél Junácké.

Brzy na to se na Tomáše Skočka hrnul 
jeden dotaz za druhým. „Brali jste vůbec 
v úvahu, kolik mají let baráky kolem? Zda 
vůbec otřesy při výstavbě snesou? Máte 
stanovisko životního prostředí? Víte, že 
v  Ostravě není zájem o  taková pracov-
ní místa a aktuálně jich je 150 volných?“ 
ptali se investora místní. 

„Nevěříme vám ani slovo. Nemáte 
o  nás zájem. Jste investor, zajímají vás 
jen proinvestované peníze. My tu uslyší-
me hrkat Billu od čtyř ráno,“ pozname-
nal Jaroslav Sonnek z  Chrobákovy uli-
ce. „A vy byste tam chtěl raději výrobní 
halu?“ kontroval Tomáš Skoček, který 
několikrát v průběhu diskuze přítomným 
naznačil, že plán retail parku je pro obec 
tou nejlepší cestou. Podle územního plá-
nu jde o prostor, kde by mimo jiné mohl 

Nemáte o nás zájem, nevěříme 
vám, křičeli lidé na investora

Nebývalá účast, emoce, překřiko-
vání. Desítky lidí přišly ve středu 
15. září na jednání starobělských 
zastupitelů kvůli poslednímu bodu 
programu. Šlo o  informace k  při-
pravovanému projektu Retail park 
Ostrava-Jih.

vzniknout logistický park nebo výrobní 
haly, což by podle něj prostředí ještě více 
znehodnotilo. 

Diskuzi plnou emocí, obav místních 
i skákání do řeči po hodině utnul staros-
ta. Zástupci investora poděkoval za účast 

a vyzval jej k odchodu. Poté zastupitelé 
probrali s místními další možnosti a od-
hlasovali konání místního referenda.

Markéta Groholová

pokračování na straně 6

Urbanistická studie znázorňuje, jaké plány má investor s polem podél Junácké ulice.
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Vlastní investor potřebné pozemky? 

Tomáš Skoček pro zářijové vydání zpravodaje uvedl, že 
všechny potřebné pozemky pro stavbu retail parku fi rma vy-
koupila. To zopakoval 15. září na jednání zastupitelstva. Podle 
údajů z katastru nemovitostí však SANATO invest v té době 
dotčené pozemky nevlastnila. „Pravděpodobně je mají všech-
ny podchycené smlouvou o smlouvě budoucí. Předpokládám, 
že je tím pádem získají v moment, kdy dostanou stavební po-
volení,“ uvedl starosta Krejčíček. Zástupce investora se k této 
domněnce odmítl vyjádřit. Starobělskému zpravodaji ji však 
potvrdil jeden z vlastníků pole.

V jaké fázi je projekt? 

Zástupce investora 15. září uvedl: „Připravujeme projekto-
vou dokumentaci pro společné řízení, rádi bychom do konce 
září pozvali dotčené orgány ke stavebnímu řízení.“ Zároveň 
opakovaně řekl, že záměr řeší s  odborem územního pláno-
vání a  stavebního řádu Magistrátu města Ostravy a hlavním 
architektem města. Dle ofi ciálního vyjádření města však neby-
la doposud podána žádost o vydání koordinovaného stano-
viska ani žádost o územní rozhodnutí. „Registrujeme zájem-
ce o výstavbu na této ploše. Jedná se však v současné době 
o ověřování si podmínek výstavby na ní,“ uvedla mluvčí města 
 Gabriela Pokorná 19. září.

Na jednání zastupitelstva obce 15. září Tomáš Skoček mimo 
jiné poznamenal, že má stanovisko odboru dopravy k jedné 
z plánovaných cest. Na to mluvčí města reagovala: „Odbor do-
pravy Magistrátu města Ostravy souhlas s výstavbou nevydal, 
specifi koval pouze možné podmínky k eventuální výstavbě.“

Vzniknou na poli kromě obchodů i haly pro lehký průmysl?

V připravené studii jsou haly součástí druhé etapy výstavby. 
Investor zároveň prohlašuje, že jeho záměrem je postavit re-

tail park s obchody. „Čtyři modré budovy jsou na pozemcích, 
které nemáme smluvně zajištěny ani odkoupeny. Ve studii jsou 
objekty navržené pouze na žádost Magistrátu města Ostra-
vy, odboru územního plánování a stavebního řádu a hlavního 
architekta, abychom prokázali zastavovací studií, že nebude 
omezena hlavní funkce využití, a to je výroba a průmysl. Studií 
prokazujeme magistrátu, že se tady do budoucna vejdou i jiné 
projekty než jen nákupní park,“ uvedl Tomáš Skoček 15. září. 

Starosta Staré Bělé k tomu dodal: „Pan Skoček říká, že jejich 
primárním zájmem, je postavit obchodní centrum, nikoli vý-
robní haly. Nicméně v okamžiku, kdy zde vytvoří technickou 
i dopravní infrastrukturu, lze předpokládat, že každý další in-
vestor po výrobních halách skočí.“

Může starobělský úřad výstavbu zamítnout? 

„Nemáme na to kompetence. Průmyslové zóny řeší zastupi-
telstvo města, ne obce. Na zářijovém zasedání zastupitelstvo 
obce jednohlasně odhlasovalo zamítavé stanovisko ke stavbě 
a  konání místního referenda. Magistrát města Ostravy však 
nemusí nic z  toho brát v potaz, jelikož Stará Bělá doposud 
není účastníkem jednání a bohužel nevíme, jestli vůbec bude,“ 
uvedl starosta Krejčíček.

Je šance, že na místě zůstane i nadále pole? 

„S největší pravděpodobností ne. Jsou dvě varianty. Po-
kud území zůstane i nadále komerční plochou, může na něm 
vzniknout právě retail park s obchody, případně dokonce lo-
gistické centrum nebo výrobní haly. Druhá varianta je změnit 
plochu v  územním plánu na rodinnou či bytovou výstavbu. 
Může o to požádat v podstatě kdokoli, problém je, že se změ-
nou musí souhlasit i vlastník pozemku. Kdyby město změnilo 
územní plán, pravděpodobně by muselo investora nějak vy-
platit,“ okomentoval starosta Krejčíček.

Obavy a námitky, které zazněly
• Zhoršení kvality života na horním konci – Místní se obávají nárůstu 

dopravy i prachu, ruchu od brzkých ranních hodin, světelného smo-
gu a výhledu na nízkonákladové plechové budovy.

• Spodní vody – „Již nyní mají obyvatelé mezi Valovou a Koláčkovou 
velké problémy s vysokou hladinou spodní vody a při deštích se jim 
zaplavují zahrady. Pokud se zastaví tak obrovská oblast, odtokové 
poměry se zase změní. Je otázka, jak se to projeví a kde se voda 
objeví,“ vyjádřil obavy starosta Krejčíček.  

• Stavba bude vyšší, než je plán – „Záměr je výška 6 až 8 metrů. 
Nejde však o rovinu a stavba obchodního centra bude jistě vyžado-
vat srovnání celého prostoru vybagrováním, nebo závozem. Pokud 
půjde o závoz, výška by mohla dosáhnout až 12 metrů,“ odhadl 
starosta.

• Proměna v průmyslovou zónu – Padaly i obavy, že se časem ob-
chody vyprázdní, protože jich je v Ostravě příliš. Objekty následně 
přilákají jiné nájemce a na místě vzniknou logistické sklady a výrob-
ní haly, zkrátka starobělská průmyslová zóna.

Co víme o plánovaném obchodním centru?

Nemáte o nás zájem, nevěříme 
vám, křičeli lidé na investora
pokračování ze strany 5

Místo, o které jde – pole u Junácké.



STAROBĚLSKÝ ZPRAVODAJ STRANA 7 ČÍSLO 10 • ŘÍJEN 2021

Do většiny starobělských schránek před měsíci dorazil do-
pis od společnosti T-Mobile. Firma v něm vybízí místní, aby se 
napojili na optickou síť. „Připojit se může až 95 procent ob-
jektů v obci. Uživatelům síť přinese vysokou kvalitu připojení, 
na které nedochází k žádným výkyvům či přerušením dodávky 
služeb,“ vysvětlil Vladimír Burda ze společnosti COM PLUS CZ, 
která T-Mobile zastupuje pro projekční a  akviziční činnost ve 
Staré Bělé.

Co když má někdo internet od jiné společnosti. Může se napo-
jit a znamená to pro něj nějaké závazky?

Žádné závazky podepsáním souhlasu nevznikají. Pouze dává-
te souhlas s vybudováním přípojky, a to buď do domu, anebo 
na pozemek. Až bude síť v provozu, jednotlivé obyvatele osloví 
obchodní zástupci T-mobilu, kteří jim nabídnou produkt. Samo-
zřejmě pokud budou další dva roky u O2, tak se nic neděje a nic 
jim nehrozí. 

Kdy má budování sítě začít? 
Začít by mělo v květnu nebo červnu roku 2022. Projekt máme 

čerstvě schválený od Zastupitelstva Staré Bělé, takže nám nic 
nebrání, abychom začali vyřizovat náležitosti spojené s územ-
ním rozhodnutím. Síť obnáší výkopy, optický kabel v chráničce 
se ukládá do země. Technologie ale umožňuje průběžné po-
kládky a hned poté uzavírání výkopů. Nemusíte se bát, že by 
byla celá Stará Bělá rozkopaná. Větší křižovatky se snažíme ra-
zit bezvýkopovou technologií a  všechny povrchy za námi se 
vrátí samozřejmě do původního stavu.

Kdy budou mít první Starobělané internet přes optickou síť?
Když vše půjde jak má, první uživatelé se budou moci připojit 

v září nebo říjnu roku 2022.

Čím je internet přes optickou síť jiný?
Optická síť funguje pomocí GPON připojení. Celá síť je pa-

sivní a není tedy potřeba využívat jakýkoli zdroj energie. Prv-
ní zdroj energie bude až router nebo televize. Optická vlákna, 
která slouží k přenosu dat, mají téměř neomezenou kapacitu. 
Technologie jdou dopředu a dříve nebo později bude potřeba 
vysokorychlostní internet. Spousta zařízení v této době se už 
bez něj neobejde.

Markéta Groholová

Budete stahovat, nahrávat, bavit se! 
Pokaždé v super rychlosti.

Internet s rychlostí
až 1 000 Mb/s

299 Kč
měsíčně

Cena 299 Kč/měs. platí na prvních 12 měsíců pro optický internet.

Zažijte tu nejvyšší kvalitu 
při sledování filmů nebo 
hraní her.

Buďte online s celou rodinou –
na tabletu, telefonu i notebooku.
A to klidně všichni najednou.

Užívejte si stabilní připojení 
za každého počasí.

Stará Bělá pojede 
na naší nejrychlejší síti

Zhodnoťte svůj dům – připojením 
k optické síti stoupne jeho cena.

Stará Bělá má mít 
rychlejší internet

Od příštího roku plánuje společnost T-Mobile budovat 
v obci optickou síť. Zájemcům přivede zdarma přípoj-
ku až domů, je ale nutné si o to říct.

Chcete se napojit 
na optickou síť? 
Kontaktujte Petra Křížka na telefon 774 769 064, 

případně napište e-mail na petr.krizek@complus.cz 

nebo tmcz.dokumentace@complus.cz.
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V  České Bělé na Vysočině se 10. až 
12. září potkali zástupci osmi tuzemských 
Bělých. Nechyběli ani Starobělané, kte-
rých vyjelo do tři sta kilometrů vzdálené 
obce na Havlíčkobrodsku celkem dva-
náct. „Cíl je každý rok tentýž: společně 
se setkat, poklábosit a  poznat, co se 
kde podařilo udělat. O inspiraci a nápa-
dy tady není nouze,“ popsal starobělský 
starosta Mojmír Krejčíček.

Obec se akce účastnila potřetí  a v příš-
tím roce bude hostitelem. „Setkáme se 
v  rámci oslav 750 let Staré Bělé, tedy 
10. až 12. června. Běláky přivítáme v pá-
tek s  malým kulturním programem 
a občerst vením, v  sobotu všechny Bělé 
přizveme do dopoledního průvodu obcí 
a  poté se budou moci naši občané se-
známit se všemi Bělými na společné 
prezentaci obcí. Odpoledne je v  plánu 
kulturní program a oslavy 750 let obce,“ 
popsal Krejčíček.  (joh)

Stará Bělá znovu mezi Bělými

Co je setkání 
Není Bělá jako Bělá
• Na akci se jednou do roka setkají 

zástupci tuzemských obcí, které 
mají v názvu slovo Bělá.

• Nápad pochází z Bělé pod Bez-
dězem, kde se v roce 2013 konalo 
první setkání a vznikla recesistic-
ká Monarchie Bělské souostroví. 
„Starostové mají v monarchii 
funkci guvernérů a je jim přiděle-
na oblast, za kterou jsou povinni 
podávat každoroční zprávu. A ta 
je samozřejmě více recesistická 
než věcná,“ doplnil starosta Staré 
Bělé Mojmír Krejčíček. 

• Stará Bělá se poprvé připojila 
před dvěma lety, v červnu 2022 
bude setkání hostit.

V září to ve starobělské knihovně 
opět ožilo. Druhý zářijový týden se ko-
nalo setkání klubu Kulíšek. Společně 
s dětmi jsme objevili knížku Petra Ho-
ráčka Jak myška snědla měsíc. Všem 
se moc líbila a v závěru setkání si děti 
s  pomocí maminek vyrobily vlastní 
myšku.

Pro starší děti byly připraveny akce 
v rámci kampaně Evropský týden mo-
bility. Tvořivá dílna Malování na kamín-
ky ovšem nepřilákala do knihovny jen 
děti, ale i  dospělé. Fantazii se meze 
nekladly, a  tak vznikla spousta krás-
ných kamínků. Své výtvory si účast-

níci mohli odnést domů na památku, 
někomu je věnovat, nebo z nich udělat 
kamínky putovní. Třeba cestou nějaký 
najdete.

Zajímavá byla také soutěž pro všech-
ny malé dobrodruhy. V prostorách 
knihovny byly rozmístěny úkoly, které 
děti musely najít, splnit a vyluštit tajen-
ku. Mimo jiné musely třeba rozpoznat 
dopravní značky nebo si připomenout, 
jak se správně chovat na přechodu pro 
chodce. Úspěšní luštitelé byli odměně-
ni drobnou cenou.

Lucie Kudlová a Pavla Řehová
knihovnice

V knihovně je pořád fajn. A dá se v ní i tvořit

Setkání Bělých se zúčastnilo dvanáct Starobělanů.

Tradice bělských setkání vznikla v roce 2013. Stará Bělá se připojila potřetí.

Myši v knihovně? Jen ty vyrobené z papíru.
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Co rozhodlo?
Model rodinné kapely se pomalu roz-

padá. Čekali jsme, kdy to přijde, až to 
tedy přišlo. Děti dospěly,  mají své životy 
a cíle. Stále je společný projekt baví, ale 
mají na něj čím dál méně času. My, zby-
lí tři „starci na chmelu“, bychom asi našli 
cestu, jak pokračovat, třeba s jinými mu-
zikanty, ale to už by nebyl Marod, jak jej 
známe. Také naše časové možnosti tré-
novat jsou omezené.

Konec kapely by nevyhnutelně dříve 
nebo později nastal. Rozhodli jsme se ra-
ději odejít se ctí, než postupně vyšumět 
do prázdna.

Bylo to těžké rozhodování? Bolelo?
Hodně. Je to bezmála čtrnáct let života. 

A byly to roky nabité dávkou zážitků. Ně-
kdy máme pocit, že uteklo nejméně čtvrt 
století. Rozhodnutí skončit ve mně zrálo 
několik měsíců. Bylo to na mně, jsem ka-
pelník. Přijít s větou: Končíme, bylo sakra 
těžké. Třebaže jsme to už všichni tušili.

Koho z vás pěti to bolí nejvíc?
Každý z nás to prožívá po svém. Niko-

mu z nás to není jedno a všechny nás to 
bolí.

Jak se rozloučíte?
Posledním koncertem Marod doma. 

Původně jsme ho měli v  plánu v  druhé 
půlce listopadu, ale zdravotní komplika-
ce mé manželky to nedovolí. Momentál-
ně absolvuje dlouhodobou léčbu, která 
má vliv na její imunitu. Lékař ji prozatím 
účast na takové akci nedoporučil. Léč-
ba by jí měla skončit na přelomu února 
a března příštího roku. Nejspíš tedy udě-
láme poslední koncert v březnu 2022. To 
dáme ještě včas vědět.

Co budete hrát a jak dlouho?
Koncert Marod doma měl vždy dvě zá-

kladní části. Ozvučený recitál a následný 
jam session, bez aparatury, všichni kolem 
stolu, hrajeme, co koho napadne. Ta prv-
ní část bývala často ještě dělena napůl, 
když jsme měli hosta. Toho teď mít určitě 
nebudeme. Chceme si poslední koncert 
užít naplno. Mohu tedy slíbit, že budeme 
hrát nejméně hodinu, spíš mnohem víc, je 
to otevřené. Nebude se nám chtít jen tak 
skončit. A pak ještě posedíme nezávazně 
na jamu.

Budou slzy?
Naše určitě. Já už to obrečel mockrát. 

A ještě jistojistě obrečím.

Co budete dělat dál? Kdo zůstane u mu-
ziky a jakou formou?

René junior pokračuje v sólové kariéře, 
nyní na turné s  Petrem Bende, taky se 
svou kapelou Self Made. Já už paralel-
ně s Marodem tu a tam vystupoval jako 
písničkář, to bude pro nejbližší měsíce, 
možná roky, moje hudební realizace. 
Moje žena se nebrání myšlence přidat 
se ke  mně, ale z  logických důvodů se 
tím bude zabývat, až se ukončí její léčba 
a bude se vracet do normálního života.

Dcera je momentálně více naladěná do 
výtvarného umění, těžko říct, jak moc jí 
bude muzika chybět. O hudebních plá-
nech basáka nevím.

Shodli jsme se s  rodinou, že budeme 
spolupracovat na nějakých projektech, 
přinejmenším studiových. Chtěli bychom 
například znovu natočit některé naše pís-
ničky, jejichž nahrávky mají dnes již osm 
let a tomu odpovídá jejich tehdejší kvali-
ta. Chtěli bychom aspoň některé zpraco-
vat znovu a lépe.

Budeš mít víc času. Jak s ním naložíš?
Možná konečně stihnu věci kolem ba-

ráku a zahrady bez stresu, taky chalupu 
v  Beskydech, mám několik nedokonče-
ných řezeb, třeba je konečně dotáhnu. 
Cestovat bychom se ženou chtěli. Je 
toho tolik, že nevím, kde začít.

Co bude ze Zlatým prasetem, štědro-
denním zpíváním u odpočivadla na Hon-
culi? Zpívalo se s Marody.

Zlaté prase bude pokračovat, jen vás 
nebude zvát Marod, ale Matláškovi. Pro-
gram bude stejný. Naše písničky, koledy, 
lodičky. Jestli se nepletu, bude to letos 
pátý ročník.

Vytěžovat tě budou i přípravy oslav 750 
let Staré Bělé. Jakou tam máš úlohu?

Jako činovník kulturní komise se sna-
žím o koordinaci nápadů a jejich realizaci. 
Bělá má spoustu šikovných lidí, kteří jsou 
schopni udělat mnoho krásných věcí. A já 
se snažím propojit jejich činnost tak, aby 
byl fi nální výsledek co nejlepší.

Jana Fabianová

Marodi končí. Rozloučí se doma
Končíme, oznámila rodinná folko-
vá kapela Marod svým příznivcům. 
Podle kapelníka a Starobělana Re-
ného Matláška staršího přišel po 
téměř čtrnácti letech společného 
hraní čas zrevidovat plány.  Marodi 
vydrží podle všeho do jara, dál po-
kračovat nebudou. „Důvodů je ně-
kolik, především časové, ale i zdra-
votní,“ napsal lídr kapely na její 
Facebook . V uskupení spolu s ním 
od počátku působí jeho manželka 
Andrea, dcera Alena, syn René jr. 
plus jejich rodinný kamarád, basák 
Luboš Vejmola.

Marod
rodinná folková kapela
• Jak to začalo: V  roce 2008 měl 

René Matlášek starší vystoupit 
s  manželkou Andreou jako duo 
na akci Trampský Guláš. Syn René 
mladší se chtěl připojit. A tak 
vznikla rodinná kapela.

• Co znamená Marod: Je to zkratka. 
Matláškovic rodina.

• Kde všude hráli: V Česku i v cizině, 
například na festivalech Porta, Mo-
ravský Vrabec, Suchdolský Count-
ry Fest, Mohelnický Dostavník, Fes-
tival Na Pomezí, Trampský Širák, 
Country Fontána, Festival Tramp-
ské Písně Horní Jelení, Festywal 
piosenki turystycznej Glucholazy 
(PL), Holanský Pulec, Muzikant-
ské Žně, World Champion ship 
of Performing Arts (USA) a další. 
Zahráli si také v New Yorku, v San 
Franciscu, Los Angeles, na Sloven-
sku, v Polsku.

Čtyři Matláškovi a s nimi basák Luboš Vejmola, to jsou Marodi komplet.
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Na ovocné zahradě
Nastává hlavní období sklizně zimních 

odrůd jabloní a hrušní. Plody otrháváme 
opatrně i se stopkou, nezapomínáme na 
důkladné třídění plodů na ty, které jsou 
vhodné ke skladování, a  ostatní, které 
jsou červivé, nabodnuté od vos či jinak 
poškozené – ty urychleně spotřebujeme, 
protože při skladování by podlehly hni-
lobám, a ještě by nakazily ostatní plody. 
Zdravé ovoce ukládáme do lísek či be-
den v jedné vrstvě.

Nemá cenu do sklepa ukládat takové 
množství ovoce, které nejsme schopni 
zkonzumovat. Případné přebytky radši 
zpracujeme na mošt, kalvádos, jablkovi-
ci, křížaly, marmeládu, povidla nebo je 

nastrouháme a  zavaříme. Nezapomíná-
me, že na moštování se hodí pouze čer-
stvě utržená, nemoučná jablka. 

Dokončujeme také sklizeň ořechů a re-
montantních malin.

V druhé polovině měsíce začíná hlav-
ní období výsadby ovocných stromů 
a  keřů. Při příchodu do ovocné školky 
či zahradnictví bychom již měli vědět, 
co od stromu nebo keře očekáváme – 
jak má být vysoký, v jaké výšce by měly 
být první větve, kdy by mělo ovoce zrát, 
zda se má hodit ke skladování či jen pro 
okamžitý konzum, zda upřednostňujeme 
sladkou či kyselkavou chuť, jak se bude 
ovoce využívat a  tak dále. Základem je 
však dobře znát podmínky naší zahra-
dy, jako je oslunění, kvalita půdy, hladina 
podzemní vody a další.

Začíná mi připadat, že více než volba 
samotné odrůdy je důležitá volba správ-
né podnože. Právě podnož určuje to, jak 

bude stromek v budoucnu vysoký a také 
to, jak bohatý a hluboký bude mít koře-
nový systém, který do velké míry zod-
povídá za prosperitu stromku na daném 
stanovišti. Osobně  doporučuji vyhýbat 
se slabě rostoucím podnožím. U jabloní 
se jedná zejména o podnože M9 a M26, 
u hrušní kdouloň, u třešní Gisela 5 a u sli-
voní Pixy či Wavit. Ano, stromy na těchto 
podnožích nebudou nikdy příliš vysoké, 
což je přání mnoha pěstitelů, kvůli svému 
malému kořenovému systému však po-
třebují mnohem intenzivnější péči, jako 
je hnojení, závlaha, okopávka, mulčová-
ní, trvalé kotvení, než stromy, které jsou 
naštěpovány na bujnějších podnožích. 
Pokud tuto péči nedostanou, často vů-
bec nerostou a  plodí drobné nekvalitní 
ovoce. V  našich drsnějších podmínkách 
doporučuji i do menších zahrad středně 
bujné podnože, u jabloní například M7 či 
MM106, u hrušní slaběji rostoucí odrůdy 
na semenáčích, u třešní Colt, u slivoní se 
zpravidla nabízí St. Julien či vzrůstnější 
myrobalán. Ve větších zahradách se ne-
bojíme kupovat stromky naštěpované 
na semenáčích a pláňatech, které budou 
zdravě růst a v budoucnu vytvoří krásné 
stromy.

Ovocné stromy a keře sázíme do do-
statečně velkým jam. Ještě před výsad-
bou namočíme kořeny stromků či keřů 
na několik hodin do vody. Do jámy za-
bijeme kůl, který bude sazenici podpírat. 
Vřele doporučuji sázet do košů z  králi-
čího pletiva, který rostliny ochrání před 
podhryzením. Do jámy přidáme zhruba 
kýbl dobře proleželého kompostu a  sa-
zenici důkladně zalijeme. 

Naposledy vyplejeme jahodové zá-
hony a odstraníme z nich odumřelé listy. 
Také kontrolujeme, zda rostliny v  půdě 
dostatečně drží a nemají odkryté krčky, 
to by mohlo způsobit jejich vymrznutí. 

Ze zahrady odstraňujeme spadané listí, 
zvláště pak, pokud je napadeno nějakou 
chorobou.

S Tonym S Tonym 
 na zahradě na zahradě

ŘÍJEN

Sklizená jablka se dají uskladnit nebo rovnou zpracovat. Jednou z možností je moštování.
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Zelenina 
Stejně jako v  ovocné zahradě se vě-

nujeme převážně sklizni. Nastává doba 
rytí kořenové zeleniny, hlavně pak pozdní 
mrkve, petržele, celeru či červené řepy. 
Sklizenou zeleninu buď ihned zpracuje-
me, případně kořeny uložíme do vaniček 
s vlhkým pískem.

Vykrajujeme hlávky pozdního zelí, kte-
ré následně krouháme.

Sklízíme také ředkvičky, ředkve, pod-
zimní odrůdy póru či nejrůznější listovou 
zeleninu, například salát či špenát. 

Ve skleníku pokračuje sklizeň paprik, 
a pokud nám je nezničila plíseň, tak také 
rajčat. 

Důsledně likvidujeme všechny po-
sklizňové zbytky a plevele.

S  výsadbou česneku počkáme až na 
listopad, můžeme si však již připravit zá-
hony.

Zahrada okrasná
Likvidujeme odumírající rostliny letni-

ček. Pokud se nám u aster objevilo fusa-
riové odumírání, rostliny po vytažení ze 
země neoklepáváme.

Po příchodu prvních mrazů vyndáme 
ze země hlízy jiřin a dosen, které násled-
ně uložíme do lísek s rašelinou či pilinami.

Také pokračujeme ve výsadbě cibulo-
vin. 

Nastává vhodné období pro výsadbu 
okrasných dřevin. Stejně jako u rostlin 
ovocných respektujeme podmínky sta-
noviště, na které nové rostliny sázíme. 
Zohledňujme hlavně požadavky na pH 
půdy, kdy rododendrony, azalky, vře-
sy či hortenzie vyžadují pro zdárný růst 
a  kvetení kyselou půdní reakci. Dalším 
důležitým faktorem je množství světla. 
Některé druhy vyžadují přímé oslunění, 
jiné – například právě rododendrony – 
ho nemají rády a na daném stanovišti se 
jim nedaří. Právě to, že celodenní přímé 
slunce nemusí být vždy ideální, je často 
opomíjeno.

Tony Skřipčák
tony.skripcak@seznam.cz

732 853 372

K říjnu patří sklizeň kořenové zeleniny.

Červená řepa se vrací mezi oblíbené plodiny. Je z ní vynikající čerstvá šťáva.

Zelí na salát, jako příloha nebo nakrouhat a naložit. Možností je mnoho.

Záchrana starých ovocných odrůd
Máte na zahradě některou ze starých či krajových ovocných 
odrůd, například jabloně či hrušně? Napište mi prosím na 
 e-mail tony.skripcak@seznam.cz nebo zavolejte na telefon 
732 853 372.
Pomůžete vytvořit Genofondový sad Poodří.
Může se jednat o odrůdy určené i takové, jejichž název nezná-
te. O stromy udržované i  pomalu prosychající. Každý strom 
je důležitý. Ozvěte se a přispějte k záchraně našich cenných 
odrůd.

Tony Skřipčák, zahradník
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Začali jsme první týden v  srpnu, a  to 
poměrně tvrdým startem v podobě puťá-
ku ke zřícenině hradu Vikštejn. Tam jsme 
se utábořili a přespali pod širákem. Druhý 
den ráno jsme vyrazili směr Čermná ve 
Slezsku, kde se nacházelo naše tábořiště.

Po úspěšném příchodu do tábořiště 
proběhlo rozdělení teepee stanů, rozřa-
zení do týmů a představení celotáborové 
hry, která se nesla v duchu stavění želez-
nic na Divokém západě. 

Běžný den v  táboře začínal budíčkem 
o  půl osmé, rozcvičkou, dobrovolným 
otužováním a snídaní. Následoval dopo-
lední program, během něhož jsme hráli 
hry. Díky hrám a týmům jsme se konečně 
mohli pořádně poznat a spřátelit se skau-
ty z  Pusté Polomi. Po dopoledním pro-
gramu jsme obvykle obědvali a chvíli od-
počívali během odpoledního klidu. Poté 
započal odpolední program, byl vždy 
plný her a aktivit. No a po večeři u ohně 
probíhalo celkové hodnocení dne a zpěv 
s kytarou.

Dva dny však byly trochu speciální. 
Prvním z  nich byla olympiáda. Celé tá-
bořiště se rozdělilo na dva týmy – Stará 

Bělá vs. Pustá Polom – a každý tým zvo-
lil pět disciplín, ve kterých se už od rána 
soutěžilo. Celý turnaj bohužel kvůli špat-
nému počasí dopadl nerozhodně. Druhý 
výjimečný den byl ten, kdy večer noví 
členové oddílu skládali skautský slib. Šlo 
o nezapomenutelnou atmosféru.

Celý tábor završil noční pochod – po-
kladovka po okolí Čermné. Pomocí šifer 

jsme se postupně dostali až k fi nálnímu 
pokladu a v tábořišti na nás čekalo pře-
kvapení v podobě skvělého jídla.

Zpestřením byla možnost plnit různé 
výzvy, jako například dva dny bez ničeho 
nebo tři orlí pera.

Většina členů oddílu se už určitě těší na 
příští tábor.

Vojtěch Vlček

Skautské letní tábory

 Táboření s oddílem z Pusté Polomi
Jako každý rok, i  letos jsme vyra-
zili na skautský tábor. Letošní se li-
šil od předcházejících. Možná také 
kvůli pandemickým opatřením, ale 
hlavně díky spojení se s  oddílem 
z Pusté Polomi.

První týden v srpnu patřilo tábořiště Čermná ve Slezsku skautům. 

Kontakt:

https://skautstarabela.cz/

Dva dny tábora patřily olympiádě. Utkaly 
se týmy Staré Bělé a Pusté Polomi. Klání 
nakonec skončilo nerozhodně.
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O letních prázdninách jsme v červen-
ci jely s dvanácti světluškami na týdenní 
skautský tábor do Čermné ve Slezsku. 
Dojeli jsme vlakem a náhradní autobuso-
vou dopravou a dole nás už čekal připra-
vený tábor a hezké počasí.

Tématem tábora byli indiáni. Holky se 
snažily být dobrými lidmi, chránit ostat-
ní, čelit nepřátelům, spolupracovat a na-
jít dlouho ztracený poklad. Byly rozdě-
leny do tří týmů a  každá dostala svoje 
indiánské jméno. Celým příběhem je pro-
vázela indiánská babička Medis.

Velkým úkolem bylo uvařit si ve skupi-
ně oběd na volném ohni, což se po ná-
ročném a  dlouhém úsilí všem povedlo. 
V neděli jsme s otcem Bohuslavem osla-
vily mši svatou a večer slavnostně složila 
slib světluška Sára.

Během tábora některé světlušky 
úspěšně splnily tři kapky rosy a odznak 
hrdě nosí na svém kroji. Pět světlušek 
nám dozrálo a musí jít dál už se skautka-
mi. Nakonec holky poklad našly – byly to 
náramky s jejich jmény. Musely je ale ješ-
tě získat zpátky při závěrečné bojovce. 

Na táboře panoval smích, vůně 
a  praskot táborového ohně, který jsme 
měly každý večer rozdělaný, zpěv tábo-
rových a pohádkových písniček a dobrá 

nálada. Nedílnou součástí bylo i obdivo-
vání přírody, východu a  západu slunce, 
pozorování zvěře a dlouhé noční sezení 
na hlídkách u otevřeného nebe plného 

hvězd. Snad si holky odnesly mnoho 
krásných vzpomínek, pevných přátelství 
a budou z nich nadále žít.

Justýna Gřesová 

Ze světlušek se staly indiánky

V letošním roce si čtrnác t vlčat vy-
zkoušelo být součástí americké 101. vý-
sadkové divize během druhé světové 
války. Výcvikový tábor se nacházel neda-
leko Čermné ve Slezsku. Kluci se nejprve 
rozdělili do dvou rot, ve kterých absolvo-
vali náročný výsadkář-
ský výcvik. Trénovali 
boj zblízka, dopady 
na nepřátelské území, 
hod granátem, střelbu 
z různých typů zbraní, 
maskování a  základy 
první pomoci.

Skvělou bojeschop-
nost zajišťoval běh Cu-
rrahee, který obnášel 
různé typy překážek. 
Vlčata se dozvědě-
la, že parašutisti měli 
velmi významnou roli 
v  osvobozování Evro-
py od nacistů. Potýka-
la se s  podobnými si-
tuacemi, které zažívali 
opravdoví výsadkáři. 
Dobývala vesnice, vy-
slýchala vězně, hledala 

důležité dokumenty, ničila německá děla, 
stavěla mosty, zneškodňovala snipery 
a obnovovala zásobování.

Hodně vlčat letos splnilo náročné od-
borky. Někteří kluci si osvojili, jiní jen 
připomněli skautské dovednosti: vázání 

uzlů, stavění stanu a práci v kolektivu. Na 
závěr tábora byl Galavečer, při kterém 
bylo celotáborové vyhodnocení a  dob-
ré jídlo. Tábor hodnotíme jako vydařený 
a těšíme se na další rok.

Petr Vavrečka

Vlčata si zkusila výsadkářský výcvik

Namísto skautských přezdívek dostaly světlušky na táboře jména indiánská. 

Dvě roty, náročný výsadkářský výcvik. Vlčata se vrátila do éry druhé světové války.
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Za císaře pána!
Konec letošního srpna se pro skautky nesl v  duchu první 

světové války. Sedmnáct nových vojínů se dopravilo se všemi 
svými věcmi do tajné základny císařského vojska. Skautky se 
rozdělily do tří pluků a spolu překonávaly překážky. Naučily se 
něco málo z němčiny, vykopaly si zákop a vyrobily si plyno-
vé masky. Jako českoslovenští vojíni se skautky nemohly smí-
řit s  tím, že bojují za Rakousko-Uhersko, a proto dezertovaly 
a  odešly do Ruska k československým legionářům. Když na 
konci války vznikl náš nový stát, vyskytl se jeden problém. Ru-
sové nechtěli naše legionáře pustit domů. Skautky proto odjely 
transsibiřskou magistrálou a  pak se přeplavily přes moře do 
vlasti. Po návratu se dokonce setkaly s tatíčkem Masarykem, od 
nějž dostaly vyznamenání. Za čtrnáct dní vojenského výcviku 
se skautky lépe poznaly a naučily se překonat samy sebe. Dvě 
skautky letos splnily výzvu tři orlí pera, dvě dvacet čtyři hodin 
na stromě, dvě ranní svítání, tři denní výsadek, čtyři noční bdě-
ní a jedna se od srpna pyšní slibovým odznakem.

Tábor se skvěle povedl a  už se  těšíme na další dva týdny 
v přírodě. Hanka Stuchlá - Hans

Za následnou legionářskou misi získaly vyznamenání samotného T. G. Masaryka.

Skautky alias vojínky císaře pána.
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Je pátek dopoledne, dva dny před plá-
novanými Bělskými dožínkami, a já jsem 
na milém celostátním dožínkovém setká-
ní kolegů sedláků z Asociace soukromých 
zemědělců ČR na Litoměřicku.  Prochá-
zím se po farmě, po malém zemědělském 
muzeu, vtom mi zvoní v kabelce telefon. 
„Dobrý den, paní Nováčková,  zdravíme 
vás z Českého rozhlasu Ostrava, dozvě-
děli jsme se, že se u vás ve  Staré Bělé 
v  neděli  budou konat dožínky. Pozvěte 
naše posluchače na slavnost." Tak z dru-
hého konce Česka ráda zvu na Bělské do-
žínky. A mám radost, že mají jméno a že 
můžu pozvat i přespolní.

Jaké letos byly? Dopoledne projel Sta-
rou i Novou Bělou tradiční průvod trak-
torů, byli v něm místní a přespolní země-
dělci i hasičské auto. Pak prošel s křížem 
v  čele zástup vlajkonošů  místních spol-
ků,  s nimi oba starostové a  zemědělci. 
Mše svatá se jako každý rok sloužila jako 
poděkování za letošní sklizeň.

Po ní byl čas chvíli posedět. Připrave-
né byly stánky s dobrým jídlem a pitím. 
I když chyběl odpolední program s vy-
stoupeními našich nejmenších, slavnostní 
nedělní dožínkové posezení se povedlo.

Díky zahrádkářům a  včelařům jsme 
měli krásně vyzdobený areál za školní jí-

delnou, sokoli připravili na kruhovém ob-
jezdu trampolínu s  rozběhem, nechyběl 
myslivecký guláš a orelská polévka. Skau-
ti a  rodiče dětí z  mateřské školy a  zá-
kladní školy připravili sladkosti. V kotcích 
pobíhali králíci a kačeny od našich cho-
vatelů. Vyhrávala cimbálová muzika a hu-

dební skupina Calata. V chladném dni za-
hřálo horké kafe i něco ostřejšího.

Pevně věřím, že v příštím roce se sejde-
me na mši svaté venku pod otevřeným 
nebem a odpoledne naplníme kulturním 
programem.

Markéta Nováčková 

Ohlédnutí za Bělskými dožínkami

Mše v katolickém kostele patřila poděkování za úrodu.

Mezi zemědělskou technikou parkovaly i nezemědělské unikáty.

Bělské dožínky slavívají společně Staro- a Novobělané.

O atmosféru se postaralo hned několik hudebních uskupení.

Požehnat strojům, i to k dožínkám patří.
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Návštěvníky hned u vchodu přivítalo 
nádherné podzimní aranžmá, za které 
by se nemuseli stydět ani na předních 
zahradnických výstavách. Uvnitř jsme 
mohli obdivovat pestrý sortiment sta-
rých i nových ovocných odrůd, obrovské 
tykve, sbírku sedmi odrůd česneku i další 
zeleninu, která nesmí na žádné správné 
české zeleninové zahrádce chybět, pro-
tože je nepostradatelnou součástí našich 
tradičních jídel – mrkev, petržel, celer 
i pozdní kruhárenské zelí.

Množství vystavených chilli papriček 
a kozích rohů svědčí o stále zvyšující se 
oblibě této pálivé zeleniny. Vnitřní pro-
story byly také ozdobené povedenými 
květinovými vazbami.

V průběhu celého dne se vášnivě dis-
kutovalo na nejrůznější zahradnická té-
mata a  došlo na výměnu mnoha rad 
a  tipů. Dělá mi velkou radost, že k nám 

v poslední době přicházejí noví členové, 
kteří jsou plní nápadů a neváhají oběto-
vat svůj volný čas, aby vytvořili díla, která 
pak mohou lidé obdivovat.

 Pokud vás zahradničení baví, není vám 
lhostejné, co se děje s naší krajinou, nebo 

vás třeba zajímá aranžování, neváhej-
te a přijďte mezi nás. Poznáte podobně 
zapálené lidi, dozvíte se mnoho cenných 
informací a můžete se podílet na záchra-
ně naší kulturní krajiny, ke které zahrádky 
bezpochyby patří! Tony Skřipčák 

Dožínková výstava u zahrádkářů
V rámci Bělských dožínek se konala 
i tradiční zahrádkářská výstava, le-
tos obzvláště bohatá na výpěstky 
z našich zahrad.

Kromě vystavené úrody se nad výpěstky i diskutovalo. Starobělští zahrádkáři mezi sebou rádi přivítají nové členy. 

Co se urodilo na záhonech a v sadech, ukázali  starobělští zahrádkáři na výstavě.
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Je už tradicí, že se po prázdninách 
v Pískovně na dolním konci koná tenisový 
turnaj ve čtyřhře. V letošním roce se hrál 
za účasti hned několika žen.

Tradičně hrajeme systémem každý 
s  každým, na velký tiebreak. Zúčastni-
lo se deset dvojic. Celkem se odehrálo 
35 zápasů.

Ředitel turnaje se postaral  o hlad-
ký průběh soutěže, o bohaté občerst-
vení, které sám připravil, a  také o ceny 
pro účastníky. Libore Richtáre, všichni 
ti moc děkujeme!

Hodnotné ceny pro všechny zúčast-
něné poskytli Městský obvod Stará Bělá, 
Alex Stylinvest, Milan Pawlitu, Adam & 
Roman Střechy s.r.o., Restaurace Soko-
lovna, Agro Stará Bělá, Rostislav Cse-
rey, Stolařství a tesařství Klečka a Raška, 
Jan a Rosťa Hulovi, Jaroslav Včíslo, Ota-
kar Palkovský,  Daniel Polášek – Solinco, 
PODA internet Palička a Prorok. 

Děkujeme.
František Kutáč

Pískovna patřila tenistkám a tenistům

Vítězové turnaje
1. místo: František Kutáč, Ivoš Palička

2. místo:  Vlastimil Staněk ml., 
Adam Bieroš

3.  místo: Milan Kolder, Libor Richtár

Účastníci tenisového turnaje. Nejstarším hráčem byl třiasedmdesátiletý František Kutáč, 
vítězem se stal už potřetí.

Ve čtvrtek 2. září 2021 ráno jsme odje-
li do Brna. Poprvé na republikové fi nále 
Olympijského víceboje, plni očekávání, 
nadšení, ale i  lehkého chvění kolem ža-
ludku. Jaké to bude? Co nás čeká? 73 
škol z  celé republiky na jednom místě? 
Jak na tom jsme v porovnání s ostatními? 
Nebudeme poslední?

Dočkali jsme se. Společný nástup v po-
době olympijských kruhů z barevných tri-
ček, která máme na sobě, policista Jakub 
je našim průvodcem, Táňa Kocembová-
-Netoličková je ambasadorkou našeho 
týmu, společná zumba místo rozcvičky, 
společný pokřik a jdeme na to.

Hned první den nás čeká pět disciplín. 
Všichni sportovci se snaží podat maxi-
mální výkon ve skoku dalekém, běhu na 
60 metrů, hodu medicinbalem, shybech 
na šikmé lavičce, přeskocích přes švi-
hadlo. 

Naštěstí je mezi disciplínami čas na od-
počinek. A tak využíváme možnost vy-
zkoušet si atrakce v Olympijské vesničce. 
Necháváme si všichni udělat tetovačku, 
společné foto, zkoušíme disciplíny z pa-
raolympiády, trenažér Toyoty, prohlížíme 
si ukázky z  tvorby české mincovny. Po 
ukončení disciplín přichází na řadu ex-
hibice olympioniků. Vidět na vlastní oči 
tolik olympioniků pohromadě z  různých 
olympiád se jen tak někomu nepoštěs-
tí. Unavení z prvního dne zažijeme ještě 
večerní překvapení organizátorů „tanec 

blesků podle hudby“ a plni dojmů a úna-
vy večer rychle usínáme.

Brzo ráno přicházíme na atletický sta-
dion, plni očekávání, jak to všechno do-
padne. Rozcvička v  rytmu zumby nás 
všechny opět nabíjí. Společný pokřik 
a  trojskok z místa střídají sedy-lehy, pak 
ještě kliky, hod kriketovým míčkem a na 
závěr běh na 1 000 metrů. Jenom náš 
benjamínek a basketbalový fanda Štěpán 
dribluje dvě minuty mezi kužely. Mezi dis-
ciplínami už většina sportovců odpočívá 

a  občas zajde do Olympijského parku. 
A je tu závěr. Jak to všechno dopadlo? 

Ze 73 škol jsme se ziskem 34 653 bodů 
obsadili 36. místo. Na první účast skvělý 
výsledek. Všichni naši závodníci zlepši-
li své výkony a  získali: 1krát diamantový 
odznak všestrannosti, 1krát zlatý odznak 
všestrannosti, 3krát stříbrný odznak vše-
strannosti a 3krát bronzový odznak vše-
strannosti. 

Děkujeme jim za skvělé výkony i repre-
zentaci naší školy. Dana Janíčková

Naše první olympijské fi nále

Tým starobělské základní školy nasbíral v Olympijském víceboji  34 653 bodů a skončil 
šestatřicátý mezi 73 školami.
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Ráda vás uvítám od 8 do 15 hodin nebo dle dohody 

Odborník poradil, jak pomoci dětem s mluvou
V pondělí 6. září vysvětloval ve sta-
robělské škole speciální pedagog 
Jiří Halda, co mohou rodiče udělat 
pro to, aby jejich dítě správně mlu-
vilo. Recept je překvapivě snadný.

Jiří Halda podepisuje svou knihu Maličkosti.

1. Naučte své dítě samo jíst
Jíst lžičkou by mělo dítě co nejdříve. 

Příborem již jako předškolák ve školce. 
Jde o uvědomělé otevírání úst a ovládání 
rtů s jazykem.

2. Naučte své dítě smrkat
Nejlépe před zrcadlem. 

Nácvik výdechu může 
probíhat bez kapesníku, 
kdy rodič zakryje nejdří-
ve jednu dírku, vydech-
ne nosem a  opakuje to 
samé s dírkou druhou. Jde 
o uvědomělé nadechování 
a vydechování nosem.

3. Naučte své dítě, aby se 
umělo samo obléknout

Nejdříve kalhotky či tre-
nýrky, pak pravá ponožka, 
ta druhá ponožka, tričko, 
tepláčky… Jde o algorit-

mus, posloupnost činností, kdy se rozvíjí 
pravolevá orientace, koordinace a jemná 
motorika. 

4. Hovořte doma spolu
Správná artikulace a  intonace se učí 

naposloucháváním druhých. Pravidelné 
rozhovory mezi členy domácnosti, vy-
právění si zážitků a  každodenních udá-
lostí jsou nejlepší průpravou pro řeč dětí. 
Pozor jen na to, jaká slova volíte, děti jsou 
vnímavé a  učí se velmi rychle. Většinou 
to, co bychom si právě nepřáli.

Již teď zveme všechny, koho před-
náška zaujala, na další, která by se měla 
uskutečnit opět ve starobělské základní 
škole 25. května 2022. Bude se věnovat 
jednotlivým vývojovým fázím od raného 
dětství až do dospělosti. 

Téma zní lákavě: Vychovávejte své děti 
tak, aby v ám nelezly na nervy.

Markéta Jurišicová
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Úplněk nad Odrou. Foto: Čeněk Pustka Komín. Foto: Jana  Fabianová

Starobělské pohledy
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periodický tisk územního samosprávného celku

Vychází zdarma 11krát ročně.

Zatímco se v  Ostravar Aréně hrá-
lo mistrovství Evropy ve volejbale 
mužů, připomenuli jsme si 90. vý-
ročí jedinečného úspěchu staro-
bělských sokolů-žáků v  odbíj ené. 
Někdy jsme se setkávali s pojmem 
podbíjená.

Ve skromné, ale cenné brožurce Še-
desát let tělovýchovy ve Staré Bělé 
1903–1963 je o činnosti jednoty ve třicá-
tých letech 20. století mimo jiné uvede-
no: „V těchto létech se v jednotě horlivě 
pěstovala i odbíjená a družstvo žáků vy-
hrálo na okrskových závodech v Zábřehu 
6. 9. 1931 první cenu. Na fotografi i z  to-
hoto závodu drží jeden z vítězů, nyněj-
ší předseda MNV Josef Berger, vítěznou 
trofej – Tyršovu plaketu.“

To byl cenný úspěch. Na ten sokolští 
odbíjenkáři navázali až v letech 1951–1953 
a kurt byl u sokolovny. Pak došlo v TJ So-
kol Stará Bělá k obnovení oddílu odbíje-
né až v roce 1966.

Oddíl funguje pořád. Ale to už je jiná 
kapitola. Čeká ho zajímavá perspektiva 
především s  výstavbou nové sportovní 
haly.

Tento přesně datovaný a doložený prv-
ní větší úspěch našich tehdejších sokolí-
ků se může označit za pomyslný začátek 
starobělského volejbalu. Mistrovství Ev-
ropy volejbalistů 2021 v  Ostravar Aréně 

bylo mimo jiné taky oslavou 100. výročí 
českého volejbalu. A ve Staré Bělé může-
me zase slavit toto 90. výročí.

Karel Sýkora
bývalý hráč odbíjené

Sté výročí úspěchu v odbíjené

Na obrázku zleva:  Vlastimil Dvorský, Josef Berger, Cyril Nováček, Karel Mazurek, Josef 
Soška, Vladimír Kopka.


